Урок з української мови 8 клас (за допомогою технологій д.н.)
Дата проведення: 24.01.2022 р. 09.00 – 09.45
Тема. Поширені і непоширені однорідні члени речення. Речення з кількома рядами однорідних членів.
1. Прочитайте пояснення навчального матеріалу і запишіть в зошит приклади речень з однорідними членами. Підкресліть однорідні члени речення.
	Однорідні члени речення — це члени речення, що відповідають на одне й те саме запитання та пов’язані за
змістом з одним словом у реченні.

	Однорідними можуть бути різні члени речення:

	підмети:
В білих снігах потанули гори, степи і долини
(Олександр Олесь)
	присудки:
Сніг мете, наміта кучугури, замітає рови
(М. Ігнатенко)
	означення: Сніжинки тендітні і ніжні хтось сипле
(П. Усенко)
	додатки:
Научився я ніжної мови у трави, у дерев, у птахів
(Г. Коваль)
	обставини:
І падав сніг із віт навскіс, навзнак, навспак
(І. Лобовик)

	Однорідні члени речення вимовляють з інтонацією переліку:
За вікном мело, скаженіло, вило (Олесь Гончар) або з інтонацією протиставлення:
Люблю не тишу, а політ (Г. Чубач).
Логічний наголос падає на однорідні члени речення.

	Однорідні члени речення з’єднуються:

	сполучниковим зв’язком (за допомогою сурядних сполучників). Наприклад:А соловейко на калині то затихав, то щебетав (Т. Шевченко)
	безсполучниковим зв’язком (лише за допомогою інтонації). Наприклад: Впали роси на покоси, засвітилися навколо (Д. Павличко)
	змішаним зв’язком (частина однорідних членів з’єднана сполучниками, а частина — лише за допомогою інтонації).
Наприклад: Кожна професія цікава, потрібна і захоплива (О. Копиленко)

	Однорідні члени речення бувають:

	непоширені (не мають при собі пояснювальних слів): Поспішай не словами, а ділами (Народна творчість)
	поширені (мають пояснювальні слова):
Поспішай не гучними словами, а добрими ділами
(Народна творчість)

	Кома між однорідними членами речення ставиться в таких випадках:

	якщо вони не з’єднані сполучниками, наприклад: Мені приснились ночі солов’їні, дівочі співи, пахощі левад (М. Рильський)

	якщо однорідні члени з’єднані протиставними чи повторюваними єднальними або розділовими сполучниками, наприклад: 1. І усміх, і любов, і гнів великого народу, і за народ пролита кров. 2. Чи влітку це було, чи взимку, чи восени, чи, може, і весною? (Із творів М. Рильського)

	якщо в одному ряду однорідних членів сполучниками з’єднано лише частину однорідних членів, то коми ставимо між усіма однорідними членами, наприклад: Запахла осінь в’ялим тютюном, та яблуками, та тонким туманом (М. Рильський)

	якщо однорідні члени речення з’єднані парами, то коми ставимо між парами однорідних членів, наприклад: Наука й труд, знання і школа манливо кличуть до мети (П. Усенко)

	якщо однорідні члени речення з’єднані парними сполучниками як... так, не так... як, не тільки... а й, хоч... але й, не стільки... скільки, настільки... наскільки, якщо не... то, то кома ставиться перед другою частиною сполучника, наприклад: Кожній людині потрібні як похвала, так і критика (Олесь Гончар)

	Кома між однорідними членами речення не ставиться в таких випадках:

	однорідні члени речення з’єднані неповторюваними єднальними або розділовими сполучниками, наприклад: 1. Сніг падав безшелесно й рівно. 2. В чиїх очах не заблищала іскра напівкохання чи напівжурби від звуків тих? (З творів М. Рильського)

	між двома дієсловами в однаковій формі, що вказують на рух і його мету, наприклад: Гей, підіте приведіте музику троїсту (Леся Українка)

	між двома однаковими або близькими за значенням словами, у яких друге вжите із заперечним не, якщо таке словосполучення становить єдине ціле, наприклад: Тінь не тінь, щось темне, невідоме закрило рідне дворище перед очима (Панас Мирний)

	між двома однорідними членами, з’єднаними повторюваними сполучниками і, або, ні, що утворюють усталений вираз: ні те ні се, ні слуху ні духу, ні собі ні людям, ні риба ні м’ясо, ні світ ні зоря, ні пуху ні пера, ні за що ні про що, і туди і сюди, і сміх і горе, наприклад: Відтоді Василь зник. Ні слуху ні духу (Г. Квітка-Основ’яненко)


2. Робота з підручником, с.103. Опрацюйте теоретичний матеріал від слів: «Не є однорідними членами…», приклади запишіть в зошит.
3. Виконайте вправи 226, 227, 230, с.105. Підкресліть однорідні члени речення відповідно
додатки,
означення,
обставини; 
головні члени речення.
Домашнє завдання. Повторіть теоретичний матеріал за таблицями, с. 102-103.
Вправа 232, с. 106.
